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JUDEȚUL TIMIȘ 
CONSILIUL JUDEȚEAN TIMIȘ 
Nr. 26647/21.12.2020 
 

Proces Verbal  
încheiat în ședința comemorativă a  

Consiliului Judeţean Timiş din data  18 Decembrie 2020 
 

 
Domnul președinte Alin-Adrian Nica 
Doamnelor şi domnilor, 
Declar deschisă şedinţa comemorativă a Consiliului Judeţean Timiş pentru Aniversarea a 

31 de ani de la Revoluția din Decembrie 1989 și vă invit să ne ridicăm în picioare pentru 
intonarea imnului de stat al României. 

Vă mulțumesc! 
Salutăm prezența la ședința comemorativă a domnului Dominic Samuel Fritz - Primar al 

municipiului Timișoara, a doamnei Prefect Liliana Oneț, a Preasfinției Sale Ionel Popescu 
Părintele Vicar al Arhiepiscopiei Timișoarei, precum și a reprezentanților asociațiilor de 
revoluționari din județul Timiș. Precizez, de asemenea că din cauza pandemiei, pentru 
respectarea măsurilor de combatere a răspândirii virusului COVID – 19, participarea consilierilor 
județeni precum și a membrilor asociațiilor de revoluționari la ședință se face online, ședința fiind 
transmisă și pe pagina de facebook a consiliului județean. 

 
În continuare, aș dori să vă adresez câteva cuvinte, după care invit să ia cuvântul pe 

domnul Dominic Samuel Fritz - Primar al municipiului Timișoara, pe doamna Liliana Oneț Prefect 
al Județului Timiș și pe Preasfinția Sa Ionel Popescu Părintele Vicar al Arhiepiscopiei Timișoarei 
să ia cuvântul. 

 
Domnul  președinte Alin-Adrian Nica 
Preasfinția voastră, stimate domnule primar, stimată doamnă prefect, stimate domnule 

viceprimar, distinși luptători ai Revoluției din 1989, 
Demnitate, democrație, determinare, deviză care are un ecou cu atât mai răsunător cu cât 

este rostit sub acoperișul uneia dintre cele mai reprezentative edificii din 1989, unde timișoreni, 
timișeni luptau împreună pentru libertate. Iată au trecut mai bine de 3 decenii de când aici la 
Timișoara se aprindea flacăra Revoluției ce avea să aducă democrația mult râvnită în casele 
românilor din toate colțurile țării. Ne-ați oferit o lecție importantă de viață și de istorie atunci în 
Decembrie 1989, stimați revoluționari. Ne-ați arătat că dragostea de țară poate fi un scut 
împotriva gloanțelor unui regim opresiv și poate atenua durerea pierderii unor persoane dragi.  

În memoria celor care și-au pierdut viața, familia și viitorul pentru un stat ancorat în valorile 
democratice, vă invit să păstrăm un moment de reculegere.  

Vă mulțumesc!  
Este important să nu ne uităm trecutul, dar în momentul de față nu este și suficient. Cred 

cu tărie că și acum avem nevoie de o flacără, de această dată o flacără a speranței mai ales în 
contextul crizei sanitare care face ravagii în întreaga lume și a schimbărilor constante pe plan 
socio-politic dar și economic. Consider că este momentul să ne punem la aceeași masă pentru a 
avea discuții productive cu privire la viitorul comunității noastre. La întâlnirea din data de 16 
decembrie 2020 de la Primăria Municipiului Timișoara v-ați exprimat nemulțumirea cu privire la 
aspectele rămase nerezolvate legate de Revoluția Română din 1989. 

 Până acum ne-am concentrat să ne uităm către trecut căutând vinovați și este clar că 
există aspecte la care nu s-a găsit un consens. Este vremea să schimbăm această paradigmă și 
avem nevoie de expertiza dumneavoastră și ajutorul pe care ni-l puteți oferii pentru a veni cu 
propuneri concrete pentru revitalizarea Timișoarei și a județului Timiș. Flacăra revoluției aprinsă 
în 1989 și apoi luată ca exemplu în ani 1990 trebuie să rămână aprinsă. 
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 Timișoara trebuie să dea direcția de modernizare a acestei țări, să fie pionierul de viziune 
al României, iar oamenii de aici, noi toți, avem datoria de a gândi cu o clipă înaintea celorlalți. 
Vreau să privim înainte și vă îndemn, pe această cale, să ne redirecționăm eforturile în mod 
constructiv pentru a contribui colectiv și individual la schimbarea despre care ne vom putea 
aminti cu mândrie la aniversarea a 40, 50 sau 60 de ani de la Proclamația de la Timișoara.  
De aceea, îmi propun ca împreună cu mediul universitar şi inspectoratul școlar să susţin  
demersul de a face cunoscută tinerei generaţii Revoluţia şi cauzele sale, prin proiecte dedicate. 
Tinerii trebuie să cunoască realităţile istoriei recente şi să ştie că drepturile noastre fundamentale 
au fost câştigate cu greu, prin sânge şi prin sacrificiu, şi că, voi, Luptătorii Revoluţiei sunteți eroi 
ai libertăţii şi ai democraţiei.  
Cu această speranţă, vă rog să-mi permiteţi să închei printr-un apel general la mobilizare, la 
unitate şi la valorizarea competenţelor, şi să mă rezum la a evoca, ceea ce este scris pe  plăcuţa 
comemorativă aflată pe faţada Operei Naţionale Române din Timişoara, doar atât:  
"vouă, celor care, mulţi sau puţini, cândva, veţi trece, neliniştiţi, peste  urmele noastre, ale celor 
care am fost, Generaţia lui Decembrie '89, un singur gând: ROMÂNIA"  
 Vă mulțumesc! 
 
 În continuare, așa cum am mai anunțat, dau cuvântul domnului Dominic Samuel Fritz - 
Primar al municipiului Timișoara. Domnia sa se află alături de noi  dar la distanță și  ne transmite 
câteva rânduri prin sistem on line.  
 

Domnul Dominic Samuel Fritz - Primar al Municipiului Timișoara, 
 Bună dimineața  domnule președinte Alin-Adrian Nica, doamna prefect, preasfinția sa și 
tuturor revoluționarilor și consilierilor județeni.  Din păcate nu pot fi prezent în sală dar mă bucur 
că  sunt alături de voi în acest mod.  
 Există o poză sau o filmare pe care am revăzut-o acum în sala Capitol când am sărbătorit 
prima zi a Revoluției, există o pancartă la Operă prin care Comuna Jebel onorează pe cei căzuți 
la revoluție. Pe mine m-a impresionat  când am văzut această pancartă tocmai pentru că acest 
lucru arată că nu doar Timișoara ci întreg județul Timiș a participat, chiar și cu spiritul la această 
Revoluție și să nu uităm că și la Lugoj am avut eroi căzuți în Revoluție. Mă bucur că putem să 
comemorăm Revoluția din 1989 și în această formă în cadrul consiliului județean.  

Cred că acest spirit de solidaritate care s-a văzut pe această pancartă este un spirit de 
care avem nevoie mai mult decât oricând. Acest spirit de solidaritate a fost și spiritul care a 
impulsionat această Revoluție pentru că revoluția are nevoie de două lucruri. Pe de o parte o 
Revoluție are nevoie de indivizi curajoși, o revoluție nu se face de ceilalți, ci are nevoie de fiecare 
dintre noi și fiecare din cei care au participat atunci în 1989 au câte o poveste de curaj care 
trebuia să depășească o frică, iar pe de altă parte o Revoluție are nevoie și de comunitate și de 
solidaritate  pentru că, chiar dacă fiecare dintre noi se implică în această revoluție acest lucru nu 
ajunge și e nevoie să ne coagulăm să lucrăm împreună, lucru care s-a și întâmplat în Decembrie 
1989. Timișoara și județul Timiș a arătat un spirit de comunitate, de solidaritate și de curaj care a 
schimbat țara întreagă și care, până la urmă a fost ultima revoluție în toată Europa și a pus 
cumva temelia pentru Uniunea Europeană așa cum o știm astăzi.  

Acesta este motivul pentru care vreau să mulțumesc celor care reprezintă revoluționarii 
din 1989 dar este și un îndemn în ziua de astăzi să nu uităm că schimbările majore au nevoie de 
curaj, de asumare și de responsabilitate individuală dar și de solidaritate și comunitate și sunt 
sigur că dacă ne amintim de aceste valori ale revoluției atunci Timișoara, județul Timiș și întreaga 
Românie vor avea un viitor european strălucitor.  

Vă mulțumesc și vă rog aveți grijă de voi! 
 
Domnul președinte Alin-Adrian Nica 
Vă mulțumesc domnule primar și rog pe doamna prefect Liliana Oneț să ia cuvântul.  
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Doamna Liliana Oneț – prefect Instituția Prefectului Județului Timiș 
Stimate domnule președinte al consiliului județean, preasfinția voastră, stimate domnule 

primar, domnilor consilieri și toți cei prezenți. 
Comemorăm astăzi 31 de ani de la izbucnirea Revoluției din 1989, 31 de ani de la 

momentul în care s-a vărsat sânge în numele libertății și democrației. Astăzi rememorăm cea mai 
importantă filă a istoriei noastre care ne vorbește despre curaj și abnegație, despre faptul că 
românii și-au dorit libertatea și au obținut-o cu sângele curajos al tinerilor de atunci. Jertfa 
timișorenilor pentru țară din Decembrie 1989 a adus poporului român libertatea și a permis 
revenirea României la un regim democratic autentic.  

În zilele Revoluției românii au strigat în stradă, cu toată puterea, Jos Comunismul! 
Sacrificiul lor din acele zile ne-au adus libertatea și au făcut posibilă existența de astăzi ca 
cetățeni ai unui stat democratic. Paginile istoriei nu trebuie uitate și se impune a fi cinstite pentru 
a nu uita niciodată cine suntem, și mai ales, trebuie transmis urmașilor noștri pentru a evita 
repetarea greșelilor trecutului. La ceas comemorativ cinstim memoria celor care în decembrie 
1989, lăsând la o parte teama și refuzându-și instinctul de autoconservare au pus mai presus de 
siguranța, familie și chiar decât propria lor viață, curajul de a înfrunta regimul comunist.  

Le putem cinsti memoria prin faptele noastre, amintindu-ne trecutul , implicându-ne în 
prezent și construind un viitor de care aceștia ar fi fost mândri.  

În calitate de reprezentant al Guvernului în teritoriu, permiteți-mi să adresez sincere 
gânduri de compasiune tuturor celor care au suferit dureroase pierderi în Decembrie 1989, 
precum și să exprim întreaga noastră considerație pentru toți cei care au făcut posibilă victoria 
Revoluției Române plătind prețul suprem pentru a ne reda o țară demnă și șansa unui viitor clădit 
pe respect față de adevăratele valori democratice.  

Vă mulțumesc și dacă nu mai vedem în acest an,  doresc să vă adresez  tuturor , urări de 
bine, sărbători fericite și anul care vine să fie unul mai liniștit pentru România, pentru întreaga 
Europă și întregul mapamond și sper să găsim resursele să revenim după această pandemie, 
după această criză economică.  

Vă mulțumesc și La mulți ani tuturor!  
 

Domnul președinte Alin-Adrian Nica 
Vă mulțumesc domnule primar și rog pe preasfinția sa Ionel Popescu – părintele vicar al 

Mitropoliei Timișoarei să ia cuvântul.  
 
Preasfinția sa Ionel Popescu – părintele vicar al Mitropoliei Timișoarei  
Domnule președinte, domnule primar, stimați reprezentanți ai Asociațiilor de 

Revoluționarilor din Timișoara, stimați consilieri județeni și dragi invitați,  
În numele părintelui  Mitropoliei și a Centrului Epatriarhal plecăm fruntea sufletului nostru 

cu pioșenie, cu respect și cu recunoștință în fața jertfei pe care au depus-o pe altarul revoluției 
atâția concetățeni ai noștri, copii, tineri și vârstnici. Plecăm fruntea sufletului nostru cu aceleași 
sentimente deosebite în fața dumneavoastră care zile în sir din 15 decembrie 1989 și în 
continuare ați stat pe baricadele revoluției din Timișoara, care ne-a adus atât de mult dorita 
libertate, a dus democrație și a rupt lanțul în care era încătușată credința noastră. 

 Îmi aduc aminte, deși eram la Caransebeș, că am urmărit cu înfrigurare ceea ce se 
întâmpla la Timișoara, mai ales că veneau mereu informații despre clipele deosebite în care 
dumneavoastră ați luptat.  

Domnul primar spunea că alături de dumneavoastră a fost întreg județul. Așa este. Zilele 
trecute am publicat două materiale despre participarea a doi preoți și a sute de credincioși din 
două localități timișene Biled și Becicherecul Mic la revoluția din 1989. De la Biled au venit pe jos 
peste 200 tineri în 22 decembrie 1989, la ora 5 dimineața au plecat din Biled cu preotul în frunte 
și au venit în Piața Revoluției. De la Becicherecul Mic au venit 40-50 de persoane direct în Piața 
Operei. Preotul de la Becicherecul Mic a fost invitat în balconul Operei și foarte emoționat cu 
vocea tremurândă abia a legat câteva cuvinte spunând că Becicherecul Mic și Biledul au venit să 
ajute Timișoara și vor lupta alături de Timișoara. Sunt mărturii bazate pe fapte concrete, 
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evidente, pe fotografii inedite cu aceste coloane pe care le-am publicat în ziarul Timișoara și 
urmează să apară și în publicațiile bisericești.  

Mulțumim Bunului Dumnezeu care a încălzit Timișoara și Județul Timiș atunci, vă 
mulțumim dumneavoastră pentru curajul de care ați dat dovadă în acele zile fierbinți când ați uitat 
de tot. Vă mulțumim pentru toate și vă asigurăm că noi, slujitorii bisericii, nu-i uităm niciodată pe 
eroii și martirii Timișoarei, pomenindu-i cu recunoștință în toate rugăciunile bisericii noastre. De 
altfel, rugăciunea pentru erorii și martirii neamului românesc deja face parte din rânduiala 
liturgică a bisericii noastre.  

Vă mulțumesc foarte mult și în numele Părintelui Mitropoliei și a Centrului Eparhial rugăm 
pe Bunul Dumnezeu să vă dăruiască sănătate, binecuvântare și să aveți parte de bune împliniri 
în viața dumneavoastră, în viața familiei dumneavoastră și să fiți pe mai departe străjeri ai 
democrației românești. Doamne ajută! 

 
Domnul președinte Alin-Adrian Nica 
Vă mulțumim Sfinte Părinte și dau cuvântul  reprezentanților asociațiilor de revoluționari.  
Pentru început voi da cuvântul domnului Valer Bercia de la Fundația Națională a Revoluției 

din Decembrie 1989 Timișoara.  
 
Domnul Valer Bercia reprezentant  Fundația Națională a Revoluției din Decembrie 

1989 Timișoara.  
Domnule președinte al Consiliului Județean Timiș, doamna prefect, domnule primar, 

preasființia sa, doamnelor și domnilor consilieri județeni, dragi colegi, 
Timișoara a aprins flacăra revoluției care a dus în  data de 20  Decembrie 1989 la 

cucerirea orașului Timișoara de către revoluționari, flacară care s-a aprins și în alte orașe din țară 
după această data.  

Între 16-20 Decembrie 1989 timișorenii au purtat un înverșunat război cu una dintre cele 
mai represive forțe din lume. Pe de o parte era populația neînarmată, pe de altă parte era 
securitate, miliția, armata și trupele activului de partid. Toate mijloacele de reprimare, arestările, 
asasinatele nu au învins dorința de libertate a timișorenilor. În data de 20 decembrie Timișoara a 
intrat sub controlul populației. Principalele instituții din Timișoara au fost ocupate de revoluționari. 
Armata a fraternizat cu populația, s-a constituit al doilea partid politic Frontul Democratic Român 
și s-a redactat manifestul Frontului Democratic care cuprinde idealulrile revoluției precum 
pluripartidismul, alegerile libere, separația puterilor, libertatea presei, drepturile omului etc.  

În acest sens, în acele perioade s-au strigat cel mai des lozincile Libertate și Armata este 
cu noi. În dorința noastră de a păstra vie în memoria colectivă Revoluția din 1989 împreună cu 
Universitatea de Vest Timișoara au făcut un parteneriat împreună cu Secretariatul de stat cu 
problemele revoluționarilor astfel încât în Universitatea de Vest Timișoara se predă un curs 
despre Revoluția Română din 1989, un curs prin care studenții și tinerii să afle importanța 
Revoluției din 1989.  

Vă mulțumesc! 
 
Domnul Florin Ambru – reperezentant Forumul Revoluției din Decembrie 1989 – 

Libertatea Timișoara 
Domnule președinte, domnule primar, doamna prefect, onorați invitați, stimați colegi și 

camarazi de revoluției, ceea ce pot spune este că dacă doriți instorie, atunci istoria este în fața 
dumneavoastră. Acești oameni sunt istoria revoluției. Mă doare să văd în mediul on line tinerii nu 
știu ce s-a întâmplat în Decembrie 1989.Sincer, lângă mine au căzut oameni, am cărat oameni 
răniți, am participat împreună cu colegii mei la această revoluție. Mă doare când văd că noi am 
ajuns să fim paria societății. Noi revoluționarii care am oferit libertate și democrație în țara 
aceasta. Din acest motiv am încredere și cred în verticalitatea dumneavoastră că veți face ceea 
ce trebuie pentru a scoate la iveală adevărul despre revoluția română, de a merge în școli, în 
facultăți ca toți tinerii să știe. Chiar m-a durut să văd că un tânăr de 16-17 ani nu știe ce a fost în 
Decembrie 1989. Am încredere că veți face ceea ce v-ați propus pentru că vă știu un om vertical 
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și vă doresc să rămâneți așa cum v-am cunoscut prima dată. 
Vă mulțumesc! 
 
Domnul Viorel Florescu – reprezentant Asociația Revoluția  1989 
Eu o să încep puțin diferit față de colegii mei. Mulțumim la Dumnezeu că atunci când a 

început am spus Există Dumnezeu și a fost. Am spus jos Comunismul și a fost jos. Avem o 
conducere bună. Cine e nemulțumit luptă mai departe. Vreau să vă spun că toți care sunt aici, 
colegii mei, încep cu ei, pentru că ei sunt primii, toți ceilalți au fost după colegii mei, apoi au venit 
conducerile următoare, prefect, președinte consiliul județean, guvern, primarii prin concurs că 
dacă nu eram noi nu era niciun concurs.  

Îmi pare rău că noi suntem și am fost niște eroi. Acum a pătruns aroganța în noi. Fiecare 
zice că doar el a făcut revoluția. Cei care au făcut revoluția au cam plecat. Totul depinde de 
Dumnezeu.  

Dumnezeu să ne ajute și așa cum a poruncit Hristos – vă spun și eu: să vă iubiți unii pe 
alții cum v-am iubit eu! Sărbători fericite și să ne întâlnim și anul viitor! 

 
Domnul Cătălin Regea – reprezentant Liga Națională a Luptătorilor și a 

Participanților în Revoluția Română Timișoara.  
Dragi camarazi, domnule președinte al consiliului județean, stimată doamnă prefect, 

domnule primar, sființia voastră, 
Aș începe cu mulțumire domnului ministru al apărării care a transmis câteva cuvinte de 

scuze către morții revoluției. Este un gest binevenit după 31 ani. În al doilea rând așteptăm și din 
partea ministerului justiției, pentru că sperăm să vină un ministru al justiției care să facă 
demersurile necesare pentru închiderea dosarului revoluției, a mineriadei, a colectivului, 10 
august etc. Pentru o parte noi știm cine a fost vinovat dar așteptăm o hârtie oficială din partea 
unui instanțe de judecată.  

Referitor la ceea ce ați spus dumneavoastră domnule președinte cu privire la partea 
practică ce o putem face pentru concetățenii noștri vine ca o mânușă și anume văzând sintagma 
care circulă printre tinerii care spun că înainte era mai bine. Acest lucru se întâmplă pentru că 
nimeni nu-I învață altfel, pentru că în cărțile de istorie nu scrie nimic despre ororile revoluției, 
scrie doar o frază în care se spune că s-a schimbat politic. De aceea am încercat să creem o 
broșură pe care o  validăm noi, câteva de asociații, discutăm și cu profesorii de istorie pentru a o 
adapta pe înțelesul tinerilor.  

Mulțumesc domnului primar pentru că finanțează editarea acestei cărți și vă rugăm pe 
dumneavoastră, domnule președinte dacă doriți să ne ajutați cu distribuirea acesteia în teritoriu.  

Vă mulțumesc și vă doresc mult success! 
 
Domnul Ioan Savu – reprezentant Asociația Luptătorilor din Timișoara Arestați în 

Revoluție ALTAR 1989 
Doamne ajută și bine v-am găsit! Sunt onorat să fiu aici și peste 2 zile s-ar împlini 31 de 

ani de când prin voia bunului Domnezeu și împreună cu colegii am făcut niște lucruri bune pentru 
prima dată aici, în fața unui dintre cel mai mare demnitar, când s-a cerut demisia lui Ceaușescu, 
demisia guvernului, s-a cerut să ni se spună cine a ordonat să tragă, care e numărul morților, al 
răniților etc.  

Multe lucruri s-au cerut atunci și am obținut în acele momente o zi de 20 decembrie 
retragerea armatei din oraș în cazărmi și eliberarea a 987 de arestați pe timpul revoluției.  

Astăzi se împlinesc 31 de ani de când pe treptele Catedralei au murit tineri împușcați 
pentru că au îngenuncheat, au spus Tatăl nostru și au cântat colinde. În piața Operei peste 100 
mii de oameni au strigat Există Dumnezeu și au îngenuncheat toți și au spus Tatăl nostru. Dacă 
priviți fotografii din acele momente o să vedeți că oamenii în stare revoluție nu au călcat iarba și 
spațiile verzi. Acest lucru demonstrează că acei oameni și-au luat soarta în mâini și au dus-o mai 
departe.  Colegii mei s-au străduit omenește să-și facă menirea de om care înseamnă să 
promovezi binele, frumosul și folositorul. Au înțeles că este foarte important și rostul ființei este 
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să promoveze viața. De fiecare data în viață când suntem în fața unei răscruci să ne întrebăm 
dacă acest lucru foloseste vieții, pentru că dacă nu folosește vieții  atunci nu e bine.  

Vă doresc tuturor să înțelegeți că pacea din lăuntrul nostru este cea care poate ajuta să fie 
pace între noi.  

Vă mulțumesc și mă bucur că sunteți aici! Vă doresc ca bunul Dumnezeu să vă ajute pe 
fiecare în parte să vă faceți menirea.   

România este parte a Europei și dacă nu o ajutăm să crească nu putem spune că iubim 
Comunitatea Europeană. Bunul Dumnezeu să ne lumineze sufletele și să ne dea fiecăruia un an 
binecuvântat. Doamne ajută! 

 
Domnul Petrișor Morar – reprezentant Asociația Frontul Democrat Român Timișoara 
Dragi camarazi, domnule președinte, domnule primar, doamna prefect, sfinția voastră, 

sigur că în fiecare an venim cu câteva ceva nous au repetăm anumite nemulțumiri. Vă felicit 
domnule președinte pentru funcția pe care ați dobândit-o recent. Trebuie să spunem că acum 31 
de ani noi eram cam de vârsta dumneavoastră.  

Acum dumneavoastră preluați o autoritate care este deja consolidată. Aveți un buget, aveți 
un statut,o structură. Imaginați-vă că în anii 1990, eu împreună cu colegii de aici, eram 
vicepreședinte și a trebuit să găsim soluții pentru o lună de zile ca Timișoara și Județul Timiș să 
meargă mai departe. Ne-am asumat această responsabilitate. A venit și organigrama. Am primit 
10 mii lei.  Președinte era domnul Fortuna și trebuie să recunoaștem acest lucru incontestabil. 
Aveam 7500 lei dar am refuzat să primim salariul. Am condus județul mai bine de o lună de zile 
dar nu am avut această calitate niciodată. Stiu că a fost greu atunci pentru că trebuia să 
stabilizăm apa, gazul, uleiul, făina,  începuse să se dea și televizoarele, imaginați-vă ce tensiune 
era pentru că toată lumea aștepta foarte multe de la noi.  

Noi așteptăm multe de la dumneavoastră. Sunteți tineri. Ați confirmat în calitate de primar 
vrem să confirmați și în calitate de președinte al consiliului județean. Vrem să performați. Aveți 
acest mandat din partea noastră. Acum aveți un județ în care puteți face aproape ce doriți în 
limitele legii. Aveți această posibilitate și doar de dumneavoastră depinde să aduceți binele 
pentru Timișoara și județul Timiș. Noi vă sprijinim. Dacă aveți nevoie de noi vă ajutăm cu drag, 
dar să nu uitați niciodată că noi vom fi cei care vom sta aproape, prietenește, dacă va fi cazul 
vom lua cuvântul și ne vom spune punctul de vedere pentru că nu ne este indifferent ce se 
întâmplă cu România chiar și după 31 de ani.  

Vă doresc mult success în  activitate. Mulțunesc colegilor mei prezenți aici. Suntem mai 
puțini ca de obicei dar asta e din cauza pandemiei, din cauza faptului că mulți dintre noi au plecat 
dintre noi la ceruri.  

Sperăm să ne vedem cu bine și anul viitor,  sperăm să spunem atunci  mulțumim domnule 
pentru că ați făcut ce ați promis. Sărbători fericite și să ne revedem cu bine! 

 
Domnul Tudorin Burlacu – reprezentant Asociația Revoluționară Frăție, Egalitate, 

Colaborare, Cooperare Timișoara 
Bună ziua,  
Mă bucur că ne revedem, că în această zi desi nu este 20 decembrie, îl avem pe noul 

președinte al consiliului județean căruia îi urăm mult success. De asemenea, salutăm prezența 
doamnei prefect Liliana Oneț, a domnului Viorel Coifan, a preasfinției sale și a tuturor consilierilor 
județeni care ne urmăresc.  

Colegii mei au cam spus ce trebuia spus în această zi. Eu aș vrea ca înainte de a spune 
câteva cuvinte să ținem un moment de reculegere în amintirea lui Lorin Fortuna care a condus 
cândva acest județ.  

Se ține un moment de reculegere pentru Lorin Fortuna. Vă mulțumesc! 
Sper că se vor face pași importanți în redarea adevărului istoric către tineri și către 

oameni. Așa cum spunea regretatul coleg Lorin Fortuna și completând pe domnul Savu, e păcat 
de oamenii care au murit din 16 până în 20 decembrie și din dicuțiile cu oamenii importanți din 
acele vremuri nu s-a obținut nimic. Dăscălescu, la consiliul județean, a semnat eșecul total al 
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revoltei. Din 16 până în 20 s-a continuat adevărata revoluției care este impardonabil o revoluție a 
recunoașterii de către toată lumea pentru că a schimbat un regim politic. A schimbat un regim 
totalitar bolsevico-securist cu un regim pluripartid care conduce și acum. Am dat și am dizolvat 
partidul unic.  

Vreau să vă spun că acei lideri care mi-au făcut plăcere să-I aud la primărie, cum a fost 
Sorin Oprea aș vrea să-I aud tot timpul și să nu mai discutăm problemele de bază de care ar 
trebui să se ocupe administrația și guvernul și să ne reîntâlnim cu oamenii dragi în fiecare an în 
luna decembrie și să sărbătorim faptul că încă mai suntem în viață. Din păcate nu am ajuns la 
această performanță și de fiecare dată trebuie  să reamintim că avem mari dureri în ce privește 
aflarea adevărului și modalitatea pașilor care se fac în direcția democrației  pe care am cerut-o și 
mă refer la separația puterilor în stat, reforma justiției, reformele administrative și toate reformele 
care trebuie să se facă. Noi suntem alături de dumneavoastră și vă ajutăm cu tot ce putem 
pentru că noi am schimbat rolul consiliului județean atunci când l-am condus și am zis ca acesta 
să fie instituția care ia pulsul în teritoriu și îl transmite prin partidele politice legislativului 
informațiile despre momentul și necesitatea imperioasă a schimbării. Sperăm că împreună vom 
stabili ceea ce trebuie astfel încât să dăm un adevăr unic oamenilor.  

Mulțumesc domnului primar pentru că ne-a promis că se va ocupa de această problemă, 
respectiv de întâlnirea în care să stabilim împreună care este adevărul despre revoluția din 1989.  

Vă mulțumesc și dumneavoastră și vă doresc mult succes în continuare.  
 
Domnul președinte Alin-Adrian Nica 
În continuare, în semn de recunoștință pentru ceea ce ați făcut atunci dar și acum, vom 

trece la înmânarea plachetelor reprezentanților asociațiilor de revoluționari. Rog colegii să mă 
ajute să facem acest demers.  

 
Domnul Sorin Oprea – revoluționar  
Domnule președinte, cu permisiunea dumneavoastră aș dori să adresez și eu câteva 

cuvinte.  
 
Domnul președinte Alin-Adrian Nica 
Înainte de înmânarea plachetelor dau cuvântul domnului Sorin Oprea.  
 
Domnul Sorin Oprea – revoluționar  
Buna ziua, domnule președinte, doamna prefect, domnule primari, stimați colegi și 

consilieri județeni, preasfinția voastră,  
Haideți să vă spun ce mă doare pe mine cel mai tare. De 31 de ani venim aici, 

reprezentanții autorităților care s-au perindat ne primesc, ne vorbesc, ne îmbrățișează dar nici 
unul nu a știut cu adevărat cine suntem noi. Bun, știu cum ne cheamă dar nu știu ce am făcut cu 
adevărat la revoluție. Și mă întreb, oare de ce?. Pentru că ani de zile nu s-a încercat să se scrie 
cu adevărat despre faptele noastre. Memorialul Revoluției bate câmpii, ei sunt maghiari sau a 
fost condus de un tip maghiar care nu are prea multe merite, dar l-au scris așa cum au vrut ei.  

Pe domnul primar l-am rugat și domnia sa a răspuns imediat cererii noastre și a promis că 
ne vom întâlni la discuții. Eu vreau să vă rog și pe dumneavoastră domnule președinte, dacă dă 
Dumnezeu să ne întâlnim și la anul să știți mai multe despre noi, iar aceste informații le puteți 
obține prin cărțile care s-au scris, prin istoricii noștri, prin acești oameni cărora le datorăm totul să 
încercați să aflați de la ei ce se întâmplă și cum se întâmplă.   

Eu trăiesc într-un orășel din Anglia și în fiecare an la sfârșitul lunii noiembrie, mai avem trei 
veterani bătrâni care abia se mișcă, iar acel orășel destul de mărișor, în acea dimineață când se 
comemorează primul sau al doilea război mondial, ei se îndreaptă către un loc unde se depun 
coroane de flori cu medaliile aferente la piept. În fiecare an îi văd și în momentul când trec pe 
stradă toată lumea se oprește și îi aplaudă pentru că îi cunosc. Eu dacă ies pe stradă probabil că 
pentru mulți sunt doar un muritor de rând. Așa cum am mai spus aș vrea să ne cunoașteți mai 
mult cine suntem și ce am făcut, să  ne dați dragostea și onoarea pe care o merităm. Mă simt 



8 

 

neîmplinit și nu consider că îmi dați acea onoare pe care o merit pentru că atunci am avut curajul 
să ies în stradă și să le spun în față „Jos Ceaușescu!” 

Cam atât am avut de spus. Multe le-am spus la primărie și cine a avut urechi să audă au 
auzit. Vă mulțumesc! 

 
Domnul președinte Alin-Adrian Nica 
Îmi cer scuze pentru ignoranță. Nu sunt omul care le cunoaște pe toate dar mă feresc de 

cei care spun că le cunosc pe toate pentru că este clar că acest lucru e imposibil. În același timp 
doresc să aflu mai multe despre dumneavoastră și acei martori tăcuți ai Revoluției din 1989 pe 
care i-am văzut de pe gâtul tatălui meu în 20 decembrie în Piața Operei și care nu așteaptă nimic 
în schimb, sunt doar participanți activi dar tăcuți, merită toată prețuirea noastră. Așa cum a mai 
spus cineva aici nu trebuie să ne batem cu pumnul în piept cine suntem, câte de multe fapte am 
făcut, faptele vorbesc de la sine în fața lui Dumnezeu și sunt recunoscute în tăcere, nu vocal, nu 
țipat, nu strigat.  

În continuare, trecem la procedura de înmânare a plachetelor reprezentanților asociațiilor 
de revoluționari. Este minima recunoștință pe care o pot face eu pentru efortul și sacrificiul făcut 
de dumneavoastră și de cei pe care îi reprezentanți, în aceste momente în care gândurile se 
îndreaptă către dumneavoastră.  

Rog colegii să mă ajute la înmânarea plachetelor.  
Fiecare reprezentant al asociațiilor de revoluționari primește o plachetă din partea 

domnului președinte Alin-Adrian Nica.   
  
Domnul președinte Alin-Adrian Nica.   
Întrucât nu mai sunt alte discuții, înainte de final rog pe Sfinția sa să ne spună o rugăciune 

în amintirea eroilor din decembrie 1989. 
 
Preasfinția sa Ionel Popescu – părintele vicar al Mitropoliei Timișoarei  
O să vă rog să înălțăm împreună spre ceruri rugăciunea cea mai rostită de dumneavoastră 

și de zecile de timișoreni în toate zilele fierbinți ale Revoluției, Tatăl Nostru.  
Toți cei prezenți se ridică și  spun într-un glas rugăciunea Tatăl Nostru.  
Dumnezeu să ne binecuvânteze pe toți! 
 
Domnul președinte Alin-Adrian Nica 
Vă mulțumesc tuturor pentru participare și declar închisă ședința comemorativă a 

Consiliului Județean Timiș. 
Vă doresc multă sănătate, sărbători fericite și să ne vedem cu bine! 
 

   
PREŞEDINTELE CONSILIULUI JUDEȚEAN TIMIȘ, 

        Alin-Adrian NICA                     

                                                                                       

                                                         p. SECRETARUL  GENERAL AL JUDEŢULUI TIMIŞ 

                                                                                         Mihai CRISTA 
                                                       ȘEF ȘERVICIU CONSULTANȚĂ ȘI AVIZARE JURIDICĂ 
                                                                                                         
                        
                                                                                                          
                                                                                                                                    Întocmit, 

                                                                                              INSPECTOR SPECIALITATE IA 
                                                                                                                             Aurelia CAUC                                           
  



9 

 

                                        
                                                                
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
                                                        

                                                                                                                             
 

                         


